
 

 

 

 

 

 

 

 

FM 2014/120.1 

25. marts 2014 

Hans Aronsen 

 

Forslag til: Ændring af Inatsisartutlov nr. 11 af 3. december 2012 

om afgift på hellefisk i det havgående fiskeri, som ændret ved 

inatsisartutlov nr. 9 af 29. november 2013  

(Medlem af Naalakkersuisut for Finanser og Indenrigsanliggender)  

 

For det første: 

Inuit Ataqatigiit ønsker rigtig meget, at det punkt, vi drøfter i dag 

vedrørende afgiftsbelægning på hellefisk og makreller i det havgående 

fiskeri, bliver at betragte som det egentlige diskussionsgrundlag således 

at man så vidt muligt undgår at komme med yderligere ændringer fra det 

ene øjeblik til det andet. 

 

Bemærkninger til det stillede opdrag: 

Inuit Ataqatigiit mener, at ressourcer som kan være til gavn for landets 

eksport skal udvikles ordentligt og i en fælles forståelse mellem brugere 

og landets ledelse. 

Inuit Ataqatigiit sætter ikke spørgsmålstegn ved afgifter, som gennem 

forsigtig vurdering besluttes til gavn for vort land. 

Forsøgsfiskeriet efter makreller i Østgrønland blev fra politisk side for 

alvor sat i gang i 2011 som en ny gren af fiskeriet i kølvandet på 

klimaændringerne, og med tanke på at det en dag kommer til at spille en 

økonomisk betydning.  

Forsøgsfiskeriet efter makreller skal fremadrettet være økonomisk til gavn 

for vort land. 



Inuit Ataqatigiit mener som følge heraf, at opgaven med at etablere en ny 

gren af fiskeriet, der kræver anvendelse af teknologi og fordeling af 

fiskeriet mellem flere lande i det nordatlantiske hav, bliver grebet an med 

udsyn og med omhu. 

 

Det er vigtigt at nævne nu, at vort samarbejde omkring spørgsmålet om 

forsøgsfiskeriet ikke komme udenom at samarbejde med udenlandske 

interessanter. 

 

For dette udspil er en følge af den problematiske makrelafgift, som 

koalitionspartierne og Naalakkersuisut med skiftende udmeldinger 

arbejdede på at indføre helt frem til de allersidste minutter inden 

vedtagelsen af finansloven for 2014 i efteråret. Vi skal derudover 

bemærke, at det er beklageligt, at man på så kort en tid kommer med 

ændringer til sager, som man tidligere har truffet en afgørelse herom. Og 

den seneste serie af ændringer i denne sag er meget synlige. 

Det skal samtidig nævnes at det er vigtigt at forholde sig til brancens 

høringsvar vedr. sagen.  

Det er ikke klogt at afgiftsbelægge fiskerne i forsøgsfiskerifasen. Samtidig 

giver de 90 mio. kr. som man har vurderet afgiftindtægterne bliver i FL 

2014 et merarbejde.  

For hvis der skal være en mening med fiskeriet, bør grønlændere indlede 

et udviklingsarbejde med hensyn til såvel fiskeriflåde som anvendt 

teknologi. Siden forsøgsfiskeriet efter makreller stadig kører den dag i dag 

forpligter det politisk, og det kan man ikke rende fra, at fuldføre det og at 

gøre det til et levedygtigt erhverv med henblik på at positionere Grønland 

så godt som muligt som en fiskerination blandt kystlandene.   

Vi mener, at der skal bruges minimum fem (5) år på at dokumentere 

forsøgsfiskeriet før man kan have lov til at kalde vort hav som et område, 

hvor der foregår makrelfiskeri. 

Vi mener, at det er svært at komme uden om Fiskeriudvalget i denne sag, 

for efter vores mening bør man forholde sig til følgende spørgsmål. 

Hvilke muligheder agter man at give grønlandske og andre, som ønsker at 

deltage i makrelfiskeriet, og aktører, som allerede gør det, i loven? 



Endvidere er det relevant at undersøge de lovmæssige aspekter i.f.t. 

indlemmelse af hjemmehørende fiskere. 

Spørgsmålsliste:  

Desuden ønsker vi et svar fra Naalakkersuisut om ikke ordet ”og 

makreller” skal tilføjes   såfremt overskriften ”afgift på makrel” i § 7 skal 

ændres.  

Er der blevet modtaget ansøgninger til makrelfiskeri? I såfald, er tilladelse 

til fiskeri givet? 

Vi tillader os at spørge Naalakkersuisoq for Finanser hvad der mon ligger 

til grund for ændringen af det første forslag, der forelå i fredags. 

Er det åbent for alle at deltage i forsøgsfiskeriet? 

Sagens videre forløb: 

Inuit Ataqatigiit rejser de nævnte spørgsmål, som vi betragter som 

henvendelser i forbindelse med denne beslutningssag, i håb om at indlede 

et samarbejde med Naalakkersuisut, og ikke mindst med de siddende 

koalitionspartier. 

Med disse bemærkninger lægger vi fra Inuit Ataqatigiits side op til et godt 

samarbejde og henviser punktet til videre drøftelser og konsensus i såvel 

Finans- og Skatteudvalget som i Fiskeriudvalget. 

 


